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رئیس جمهور با بیان اینکه بنای دولت بر این است 
که با همت و تلاش همه مدیران و دســتگاه ها کارِ 
مردم تسهیل و دسترسی آنان به خدمات افزایش 
یافته و آسان شود، تاکید کرد: این نگاه باید در همه 
بخش های دولتی و حکومتی وجود داشــته باشد 
تا مــردم از دویدن به دنبال خدمات نجات یابند و 

خدمات دولتی کاملا در دسترس آنها قرار گیرد.
به گزارش ایلنا، حجت الاسلام و المسلمین سید ابراهیم رئیسی 
عصر پنجشنبه در بیست و سومین جلسه شورای اجرایی فناوری 
اطلاعات با تبریک ولادت امام محمد باقر)ع( و حلول ماه رجب 
گفت: یکی از اقدامات لازم در ارتباط با این شــورا آن است که 
آیین نامه اجرایی آن هر چه ســریع تر در شــورای عالی فضای 

مجازی به تصویب برسد.
رئیس جمهور افزود: اقدام مهم دیگر آن اســت که باید یک 
ارزیابی و آسیب شناســی از آن بخش از اقداماتی که تاکنون در 
راســتای اجرای مصوبات این شورا انجام شده، صورت گیرد تا 
ببینیم که چه مقدار از اهداف محقق شــده و دلیل عدم اجرای 

کامل بخش دیگر مصوبات چه بوده است؟
رئیســی اظهار داشت: اینکه دســتگاه های اداری در جایگاه 
تنظیم گری قرار بگیرند و اجــرای مصوبات و ارائه خدمات به 
بخش خصوصی واگذار شود کار درستی است که هر جا انجام 

شده بسیار مفید و موثر بوده است.
رئیس جمهور در ادامه اولویت بندی کارها و خدمات را بسیار 
ضــروری توصیف و تصریح کرد: طبیعتاً همه خدمات در یک 

سطح از اهمیت قرار ندارند و لازم است با تقسیم بندی خدمات بر 
اساس اهمیت، الکترونیکی شدن خدمات کلیدی در اولویت قرار 
گیرد.وی اجرای ســریع و دقیق مصوبات و برنامه های شورای 
اجرایــی فناوری اطلاعــات را در گرو تخصیص یک جایگاه 
شایســته و ممتاز در نهادها و سازمان های ملی به این موضوع 
دانست و خاطرنشان کرد: افرادی که در این جایگاه به کار گرفته 
می شوند باید آشــنای به کار بوده، از انگیزه لازم و کافی برای 
ســامان دادن سریع و دقیق به کارها برخوردار باشند و از میان 

بهترین نیروها انتخاب شوند.رئیس جمهور در ادامه به ضرورت 
اتصال دستگاه های اجرایی به مرکز تبادل اطلاعات تاکید کرد 
و گفت: داده ها در ســازمان ها و نهادها بخشی از اموال متعلق 
به آن نهاد نیستند، بلکه این داده ها باید جزو سرمایه های ملی 
محسوب شوند که دستگاه های دیگر نیز بتوانند حسب نیاز از 

آنها استفاده کنند.
رئیسی افزود: اگر شبکه ای فکر می شد و دستگاه ها به موقع به 
وظایف خود عمل می کردند، امروز دولت الکترونیک محقق شده 

بود و به سوی استقرار دولت هوشمند حرکت می کردیم.
رئیس جمهور تسهیل خدمات رسانی به مردم، ارتقای شفافیت و 
مبارزه با فساد را از نتایج و ثمرات تحقق دولت الکترونیک عنوان 
کرد و اظهار داشت: باید تلاش کنیم عقب ماندگی ها در زمینه 

دولت الکترونیک هر چه سریع تر برطرف شوند.
او در ادامه سخنانش از دستگاه ها خواست به میزان الکترونیکی 
و هوشمند شدن نظام اداری در سیاست های به کارگیری نیروی 
انسانی بازنگری کنند و تصریح کرد: ماموریت اصلی دستگاه ها 
در این زمینه باید چابک سازی با نگاه به ضرورت های کشور و 
نیازهای نظام اداری، در راستای تسهیل و تسریع خدمت رسانی 

به مردم باشد.
رئیس جمهور تحول در نگاه ها و نگرش ها، تحول در فرآیندها  
و تحول در نهادها و ســازمان ها را سه مرحله ایجاد تحول در 
نظام اداری کشور برشمرد و خاطرنشان کرد: مسئولان دستگاه ها 
باید تمام موانع در مسیر تحقق دولت الکترونیک را برطرف کنند 
تا تبادل اطلاعات میان دستگاه ها با یکپارچه سازی سامانه های 

اطلاعاتی در قالب دولت الکترونیک تسهیل و تسریع شود.
 رئیسی با بیان اینکه سامانه واحد تجارت نیز باید هر چه سریع تر 
تکمیل شود، گفت: وظایف در نظر گرفته شده برای دستگاه ها 
در راستای تحقق دولت الکترونیک دقیقاً ذیل عمل به قانون و 

سندهای بالادستی تعریف شده است.
رئیس جمهور ایجاد درگاه واحد دولت هوشمند و الزام دستگاه ها 
به ارائه خدمــات از طریق آن، اصلاح فرآیندهای ارائه خدمات 
با رویکرد کاهش و حذف مراجعات، راه اندازی داشــبوردهای 

مدیریتی برای ایجاد امکان نظارت دقیق و به موقع از ســوی 
مدیران بر فرآیندهای الکترونیک را از جمله اقداماتی دانست که 

باید در راستای تسریع تحقق دولت الکترونیک انجام شود.
 رئیسی همچنین خواستار تسریع در ایجاد زیرساخت های لازم 
برای تحقق کامل دولت الکترونیک از سوی وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات شد و گفت: اگر در جایی از ظرفیت های موجود 

درست و بهینه استفاده نمی شود باید این نقص را برطرف کرد.
رئیس جمهور تدوین برنامه ایجاد دولت هوشمند از سوی وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات را یک ضرورت فوری عنوان کرد و 
افزود: همه دستگاه های دولتی از پیشرفت کارها گزارش مستمر 
ارائه دهند تا بتوان روند پیشبرد اهداف را به طور دقیق ارزیابی و با 
شناسایی دلایل کُندی یا موانع پیشرفت امور آنها را برطرف کرد.
او با بیان اینکه بنای دولت بر این است که با همت و تلاش 
همه مدیران و دستگاه ها، کارِ مردم تسهیل و دسترسی آنان به 
خدمات افزایش یافته و آسان شود، تاکید کرد: این نگاه باید در 
همه بخش های دولتی و حکومتی وجود داشته باشد تا مردم از 
دویدن به دنبال خدمات نجات یابند و دستگاه ها و خدمات دولتی 

کاملا در دسترس آنها قرار گیرد.
در این جلسه به منظور ایجاد هم افزایی و هم راستا شدن کلیه 
طرح ها و پروژه های ارائه خدمات الکترونیکی با رویکرد گذار به 
دولت هوشمند و تسریع در انجام تکالیف باقیمانده دستگاه های 
اجرایی، استانداردســازی و بازمهندســی ارائه خدمات دولت 
الکترونیک و کاهش مراجعات مردمی به دستگاه های اجرایی و 

نهادهای عمومی، شش مصوبه به تصویب اعضاء رسید.

بنای دولت تسهیل دسترسی مردم به دستگاه ها و خدمات دولتی است قالیباف خبر داد؛
 آمادگی مجلس برای اصلاح قانون
 به کارگیری سلاح خارج از نوبت

رئیس مجلس شورای اســلامی اعلام کرد: مجلس آماده است تا قانون 
به کارگیری سلاح را خارج از نوبت اصلاح کند.

به گزارش ایلنا، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی با انتشار مطلبی در حساب 
کاربری خود در توئیتر نوشت: شهادت مظلومانه مأمور وظیفه شناس شهید علی اکبر رنجبر در 
درگیری با اراذل و اوباش دردناک و جانکاه اســت؛ امنیت جامعه و آسایش مردم جز با فراهم 
کردن زمینه های اعمال اقتدار و قاطعیت پلیس تأمین نخواهد شد. رئیس مجلس تصریح کرد: 
ستاد کل نیروهای مسلح و نیروی انتظامی در اسرع وقت اصلاحات مورد نیاز »قانون استفاده 
از سلاح« برای مأمورین شجاع و جان برکف ناجا را به مجلس ارائه کنند تا خارج از نوبت در 

دستور رسیدگی و تصویب قرار گیرد.

وزارت خارجه فرانسه:
مذاکرات برجامی وین »وارد مرحله نهایی« می شود

وزارت خارجه فرانسه با اشاره به مذاکرات طرف های برجامی در وین، طی 
بیانیه ای اعلام کرد که این گفت وگوها با بازگشت طرف های مذاکره کننده از 

کشورهایشان »وارد مرحله نهایی« می شود.
به گزارش ایلنا به نقل از العربیه، وزارت خارجه فرانسه با اشاره به مذاکرات طرف های برجامی 
در وین، طی بیانیه ای اعلام کرد که این گفت وگوها با بازگشــت طرف های مذاکره کننده از 
کشورهایشان »وارد مرحله نهایی« می شود.وزارت خارجه فرانسه در توضیح مرحله کنونی افزود 
که روند مذاکرات وین به اتخاذ تصمیمات سیاسی نیاز داشت و به همین منظور، مذاکره کنندگان 
برای انجام رایزنی های فوری، اتخاذ تصمیم های سیاسی و کسب تکلیف از دولت های خود به 
پایتخت های کشورهای خود بازگشته بودند.مذاکرات طرف های برجام در وین در حالی برای 
رایزنی هیاتٔ ها با پایتخت هایشان به طور موقت به حالت تعلیق درآمده است که بسیاری از 

هیاتٔ ها، مذاکرات هفته های گذشته را فشرده و همراه با پیشرفت ارزیابی کرده اند.

دوره انتظار خانه دار شدن در تهران ۶۲ سال شد
مدیرعامل ســابق عمران پردیس با بیان این که دوره انتظار برای خانه دار 
شدن در شــهر تهران به ۶۲ سال رسیده است، گفت: با تشکیل قرارگاه 

مسکن شهرداری، اتفاقات خوبی در بخش مسکن پایتخت روی می دهد.
مهدی هدایت در گفت وگو با تسنیم با اشاره به اهتمام شهرداری تهران برای عملیاتی کردن 
نهضت ملی مسکن در سایر دســتگاه های دولتی، اظهار کرد:  پیرو دستور شهردار تهران در 
خصوص تشکیل قرارگاه مسکن، به ریاست معاون شهرسازی، جلسه ای با حضور شهرداران 
مناطق و اعضای مرتبط با قرارگاه تشکیل شد.وی با بیان این که تصمیمات خوبی برای پیشبرد  
طرح نهضت ملی مسکن اتخاذ شد، ادامه داد: به عنوان کارشناس مسکن پیش بینی می کنم با 
توجه به آسیب شناسی معاون شهرسازی، قطعا یک سری اتفاقات خوب در بحث ساخت مسکن 
در شهر تهران روی می دهد. با توجه به این که دوره دسترسی مردم به مسکن در تهران به 62 
سال رسیده و قیمت مسکن در پایتخت از خیلی از شهرهای مهم دنیا بالاتر رفته است، نیاز است 
در این بخش اقدامات موثری عملیاتی شود.کارشناس مسکن بیان کرد: محوریت های جلسه 
قرارگاه مسکن شهرداری کاهش زمان صدور پروانه و استفاده از ظرفیت  زمین نهادها و بنیاد 
برای تسهیل در صدور پروانه و ... بود. ما هم در شهرداری منطقه 19 اعلام آمادگی کرده ایم 
حدود 21 هزار مسکن را بسازیم. هدایت یادآور شد: سازمان نوسازی شهر تهران تکالیف خوبی 
را در بحث ساخت مسکن پذیرفته و مطمئن هستیم با رویکرد کنونی اتفاقات خیلی خوبی در 

بخش مسکن تهران روی می دهد.

 کاهش ۳ تا ۵۰ درصدی قیمت ها 
با طرح درج نرخ تولید کننده روی کالا

مدیر نظارت بر خدمات عمومی و شبکه های توزیعی سازمان حمایت گفت: 
بیش از هزار قلم از اقلام مشمول طرح درج نرخ تولیدکننده روی کالا، از ۳ تا 

۵۰ درصد کاهش قیمت داشته اند.
باشگاه خبرنگاران جوان - محسن حسینلویی،  گفت:  برخی از انواع آب معدنی که ۴ هزار 
تومان فروخته می شد امروز 1۵۰۰ تومان فروخته می شود. بیش از 1۰۰ گروه کالایی و ۳ هزار 
قلم کالا مشمول اجرای این طرح)قیمت گذاری درب کارخانه( شده اند. سود کالا ها بسته به نوع 
آن حدکثر 1۰ تا ۳۰ درصد است.قیمت تولید کننده چند نرخی نخواهد بود و تمام هزینه ها از 
جمله مالیات و سود شرکت در این قیمت محاسبه شده است. قیمت مصرف کننده در فروشگاه 
باید بر تمام کالاها درج شده باشد. اولین مرحله طرح درج قیمت تولید کننده در اذر اجرا شد، دی 
مرحله دوم و سوم اجرایی شد و 2۳ بهمن مرحله چهارم آن اجرا خواهد شد. مرحله پنجم که 
مرحله نهایی است هم اواسط اسفند اجرا خواهد شد. کالاهایی که در مرحله اول مشمول قیمت 
گذاری شدند امروز وارد بازار شدند و حالا اپر بخشی آن مشخص خواهد شد.عده ای این روش 
را غلط و پر دردسر می دانند. حسن فروزان فرد عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران که 
می گوید: مفهوم قیمت گذاری توسط تولیدکننده و در ابتدای زنجیره یک روش اشتباه است و در 
هیچ کجای دنیا چنین روشی انجام نمی دهند. دولت ها برای ساماندهی اقتصاد و تورم و ناتوانی 
در مکانیزم های درست مالیات گیری، این گرفتاری را برای تولیدکنندگان در ایران ایجاد می کنند.
درج قیمت تولیدکننده می تواند زمینه پیچیده تر شدن روابط بین مردم را در شرایطی که اوضاع 

اقتصادی خوبی هم ندارند بیشتر کند.

 حضور غیرقانونی کارمندان دولت 
در هیئت مدیره سازمان های نظام مهندسی

مدیرکل دفتر توســعه مهندسی ســاختمان وزارت راه با اشاره به حضور 
کارمندان دولت در هیئت مدیره سازمان های نظام مهندسی ساختمان، گفت: 

مطابق قانون دو شغله بودن کارمندان دولت غیرقانونی است.
به گزارش تسنیم، علی محمد عبدی قهرودی مدیرکل دفتر توسعه مهندسی ساختمان وزارت 
راه و شهرسازی طی بخشنامه ای به شرح زیر به مدیران کل راه و شهرسازی استان ها خواستار 
بررسی بررســی تصدی ریاست، مدیرعاملی یا عضویت در هیئت  مدیره سازمان های نظام 
مهندسی و کاردانی توســط کارمندان دولت شد؛» نظر به تصریح اصل 1۴1 قانون اساسی 
جمهوری اسلامی ایران و مفاد تبصره ۴ قانون ممنوعیت تصدی بیش از یک شغل )مصوب 
11 دی 7۳( ریاست و مدیریت عامل یا عضویت در هیئت  مدیره انواع مختلف شرکت های 
خصوصی جز شرکت های تعاونی ادارات و موسسات برای کارمندان دولت ممنوع است.این در 
حالی است که حسب بررسی های صورت گرفته در برخی شرکت های مرتبط با حوزه خدمات 
مهندسی از قبیل اشخاص حقوقی طراح و ناظر، سازندگان مسکن ساختمان/ مجری، خدمات 
فنی آزمایشگاهی و ... برخی کارمندان دولت دارای یک از سمت های فوق الذکر هستند. این امر 
علاوه بر مغایرت آشکار با قوانین موضوعه از جمله قانون مذکور، وصف تخلف انتظامی )موضوع 
ماده 91 آیین نامه اجرایی قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان( برای افراد حقیقی و حقوقی 
مذکور محسوب می شود.بنا به مراتب و دلیل اهمیت موضوع و به منظور حسن جریان امور، 
ضمن تاکید بر مفاد بخشنامه شماره ۴۳۰/۵187۰ مورخ 2۰ دیماه سال 9۵  مقتضی است با قید 
فوریت مراتب به سازمان های نظام مهندسی و نظام کاردانی ساختمان آن استان اعلام تا به نحو 
مقتضی نسبت به اطلاع رسانی اقدام شود و همزمان، ضمن انجام بررسی های لازم اقدام قانونی 

در خصوص متخلفان معمول و نتیجه به این مرجع گزارش شود.«

رئیس مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری:
 تلاش دیرینه برای ایجاد شکاف قومی 

در ایران راه به جایی نمی برد
رئیس مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری تاکید کرد: برنامه ریزی 
برای ایجاد شکاف های قومی، زبانی و عقیدتی در ایران سابقه  دیرینه میان 

بدخواهان کشور دارد، اما این بار کج مثل همیشه به منزل نمی رسد.
به گزارش ایلنا، محمدصادق خیاطیان در واکنش به هجمه اخیر ایران ستیزان به زبان فارسی، 
این کنشگری مغرضانه را یکی از بخش های پازل برنامه ریزی بلندمدت بدخواهان ایران برای 
ایجاد شکاف زبانی، قومی و عقیدتی دانست و با انتشار یادداشتی در صفحه کاربری خود در 
اینستاگرام نوشت: هم زیستی مهربانانه مردم ایران که از قرن ها پیش تا به امروز امتداد یافته، 
گواهی روشن بر بطلان ادعاهای پروپاگاندیست هایی است که به اسم رسانه نگار در آسمان 
لنــدن، رویای تجزیه ایران یکپارچه را رصد می کننــد.وی ادامه داد: برنامه ریزی برای ایجاد 
شکاف های قومی و زبانی و عقیدتی در ایران البته سابقه ای دیرینه در میان بدخواهان این مرز 
و بوم دارد؛ اما این بارِ کج مثل همیشه به منزل نمی رسد.رئیس مرکز بررسی های استراتژیک 
ریاست جمهوری با تأکید بر اینکه ایرانیان هوشیارند و مقهور این قبیل فضاسازی های مغرضانه 
نمی شوند، اظهار داشت: فارسی، زبان شعر و ادب و تمدن و متعلق به همه ایرانیان است، این 
سرمایه ملی، میراث کهن این سرزمین و نخ تسبیح انسجام، همدلی و همزبانی همه اقوام میهن 
ماست.خیاطیان افزود: دوست داشتن این زبان البته منافاتی با تعزیز و تعلیم و حفظ زبان های 
محلی ندارد. این زبان ها هم پشتوانه فرهنگ ما هستند و اگر با جان و دل از آن ها صیانت نکنیم، 
بخش مهمی از فرهنگ مشترک ما از دست خواهد رفت.گفتنی است، این واکنش در پی پخش 
برنامه ای علیه زبان فارسی در یکی از رسانه های معاند که سعی در القای شکاف های قومی، 

زبانی و عقیدتی در ایران داشته، صورت گرفته است.

اخبار کوتاه 

دبیر دوم کمیسیون کشاورزی مجلس خاطر نشان کرد: ما توانستیم در حد 
چند صد هزار تن مشتقات نفتی به برزیل صادر و در ازای آن نهاده های دامی 
دریافت کنیم؛ مشکلاتی در بین این راه وجود داشت اما در حال حاضر حل 

شده اند و حجم مبادلات در حال گسترش است.
ذبیح الله اعظمی ســاردویی در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این پرسش که آیا کمیسیون 
کشاورزی جزییات تهاتر نفت با محصولات کشاورزی را بررسی کرده است؟ گفت: بحث تهاتر 
نفت با محصولات کشاورزی نخستین بار در دولت سیزدهم مطرح شده است از این رو ما وزیر 
نفت، معاونان وی و روسای شرکت های پتروشیمی را به کمیسیون کشاورزی فرا خواندیم.
نماینده مردم کرمان در مجلس تصریح کرد: یکی از کشورهای هدف صادرات مواد پتروشیمی 
به خصوص کود ازته ) این کود برای رشد و نمو گیاهان بسیار اهمیت دارد( کشور برزیل است 
از سوی دیگر این کشور یکی از تامین کنندگان اصلی ذرت، کنجاله سویا و گوشت ما نیز 
است، از این رو مقرر شد شرکت های پتروشیمی ازته که نیاز مبرم این کشور است را تامین و 
در مقابل این کشور نیازهای ما در زمینه محصولات کشاورزی را برطرف کند.به گفته وی، 
در حال حاضر تلاش داریم که همین رویکرد یعنی تهاتر نفت و مشتقات آن با محصولات 
کشاورزی را با دیگر کشورها پی بگیریم و بررسی کنیم که با کدام کشورها می توانیم در این 
زمینه مبادله داشته باشیم. به عنوان مثال روسیه یکی از اصلی ترین کشورهای تامین کننده 
گندم ما است اما نمی توانیم به این کشور مشتقات نفت بدهیم و از آنها تقاضای گندم کنیم 

چراکه این کشور خود نفت دارد.
اعظمی ساردویی در پاسخ به این پرسش که آیا پیشنهاد تهاتر نفت با محصولات کشاورزی 
عملیاتی شده است؟ گفت: بله ما توانستیم در حد چند صد هزار تن مشتقات نفت به برزیل 
بدهیم و در ازای آن نهاده های دامی دریافت کنیم؛ مشکلاتی در بین این راه وجود داشت اما در 
حال حاضر حل شده اند و حجم مبادلات در حال گسترش است.این نماینده مجلس در پاسخ 
به این پرسش که آیا برنامه ای وجود دارد که از محل تهاتر نفت بخشی ازآن برای خودکفایی 
تولید برنج تخصیص داده  شود؟ گفت: چنین مسئله ای در کمیسیون کشاورزی مطرح نشده 

است اما اگر ما خواهان خودکفایی در تولید برنج هستیم با بازسازی و نوسازی کارخانه های 
شالی کوبی و زه کشی ۵۰۰ هزار هکتار از اراضی شمالی و تقویت آب بندان های شمال کشور 

به این مهم دست خواهیم یافت.
وی در ادامه تصریح کرد: کمیسیون کشاورزی جلسات متعددی را با وزیر جهاد کشاورزی 
برگزار کرده است و وی را مکلف کرده ایم که تا سال آینده این برنامه ها عملیاتی شوند. اگر 

وزارت کشاورزی با تمام قوا جلو بیایید خودکفایی در تولید برنج دور از ذهن نخواهد بود.
دبیر دوم کمیسیون کشاورزی مجلس با اشاره به دعوت رییس سازمان تحقیقات، آموزش و 
ترویج کشاورزی به مجلس، گفت: ریاست این سازمان به کمیسیون کشاورزی گزارش داد که 
ما به کشاورزان شمالی رقم جدید برنج با عملکرد تولید ۴ الی ۵ تن در هر هکتار را به کشاورزان 
شمالی معرفی کردیم و باید منتظر باشیم که آیا در عمل نیز کاشت این رقم نتیجه خواهد داد. 
این سازمان در شهریور سال آینده باید گزارش های افزایش عملکرد در این زمینه را کمیسیون 
کشاورزی ارائه بدهند.این نماینده مجلس با اشاره به عملکرد پایین در سطح، گفت: طعم و مزه 
برنج های پرمحصول چندان با ذائقه ایرانی خوشایند نیست و کمتر کسی آنها را انتخاب می کند 

و باید تلاش کنیم ارقامی کشت شود که بتواند بازار خود را پیدا کند.

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفته بود حداقل حقوق کارمندان 
دولت در سال ۱۴۰۱، تنها ۱۰ درصد افزایش پیدا می کند. اما حالا 
کمیسیون تلفیق پیشنهاد افزایش حقوق ۶۰ درصدی کارمندان 
دولت را داده است. آیا این افزایش مشمول همه گروه ها می شود؟

به گزارش تجارت نیوز، در جریان بررســی لایحه بودجه در کمیسیون تلفیق، 
مســاله افزایش 6۰ درصدی حقوق کارمندان دولت پیشنهاد شده است. با این 
پیشنهاد، حداقل حقوق کارمندان دولت به ۵ میلیون و 6۰۰ هزار تومان می رسد.

این در حالی است که از چند ماه قبل رئیس سازمان برنامه و بودجه چندین بار 
تاکید کرده بود که حداقل حقوق کارمندان دولت در سال آینده افزایش چندانی 

نخواهد داشت و نهایت این افزایش ۵ تا 28 درصد است.
یعنی قرار بود حداقل حقوق کارمندان دولت از ۳ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان در 
سال جاری به ۴ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان برسد. یعنی یک میلیون افزایش. اما 
حالا کمیسیون تلفیق پیشنهاد افزایش 6۰ درصدی حداقل حقوق کارمندان را داده 
و قرار است حداقل حقوق کارمندان دو میلیون تومان افزایش پیدا کند و حقوق 

هیچ کارمندی در سال آینده کمتر از ۵ میلیون و 6۰۰ هزار تومان نباشد.
همزمان با طرح این پیشنهاد سه سوال مطرح می شود، اول اینکه آیا افزایش 
6۰ درصدی پایه حقوق شامل همه کارمندان دولت می شود یا برخی؟سوال دوم 
این است که آیا حداقل حقوق کارگران هم 6۰ درصد افزایش پیدا می کند و یا این 
افزایش فقط مشمول کارمندان دولت است؟سومین سوال این است که آیا دولت 
با پیشنهاد افزایش 6۰ درصدی حداقل حقوق موافقت می کند و توان پرداخت 

چنین حقوقی را دارد یا نه؟
میزان افزایش حقوق کارمندان

سخنگوی کمیســیون تلفیق بودجه 1۴۰1  اعلام کرده تنها کارمندانی که 
حداقل بگیر هستند مشمول افزایش 6۰ درصدی حقوق سال آینده می شوند. یعنی 
افــرادی که کمتر از این مبلغ را دریافت می کنند.اما کارکنانی که حقوق ماهانه 
آنها بیشتر از ۵ میلیون و 6۰۰ هزار تومان )حداقل حقوق مصوب در سال1۴۰1( 
باشد،»حداقل« 1۰درصد افزایش پیدا می کند. بر این اساس اگر پیشنهاد افزایش 
6۰ درصدی حقوق کارمندان دولت در مجلس تصویب شود، این افزایش شامل 
افرادی می شود که حقوق ماهانه آنها ۵ میلیون تومان است و افرادی که بالای 

این رقم بگیرند، مشمول افزایش حقوق کمتری می شوند.
حداقل حقوق کارگران ۶۰ درصد افزایش پیدا می کند؟

ســوال دیگری که وجود دارد این است که آیا حداقل حقوق کارمندان دولت 

فقط 6۰ درصد بیشتر می شود یا این افزایش شامل حداقل حقوق کارگران هم 
می شود؟هنوز جلسات تعیین حداقل مزد کارگران در سال 1۴۰1 به نتیجه نرسیده 
است. پیشنهاداتی که برای افزایش حقوق کارگران مطرح می شود افزایش ۳۰ 
درصدی اســت و برخی می گویند اگر قرار باشد حداقل حقوق کارگران در سال 
آینده، معادل تورم هم افزایش داشته باشد، نهایتا می توان به افزایش ۴۰ درصدی 
حقوق کارگران امید داشت.اما حتی اگر قرار باشد میزان افزایش حقوق کارگران 
بخش خصوصی ۴۰ درصد هم بیشتر شود، باز هم حداقل حقوق در سال 1۴۰1 

به ۳ میلیون و 6۵۵ هزار تومان می رسد. یعنی یک میلیون تومان افزایش.
دولت میزان افزایش حقوق را می پذیرد؟

دولت در لایحه بودجه سال آینده پیشنهاد افزایش 28 درصدی حقوق کارمندان 
خود را به مجلس داده بود. رئیس سازمان برنامه و بودجه هم بارها اعلام کرده 
بــود که افزایش بیش از حد حقوق کارمندان دولت تورم زاســت و دولت با این 
افزایش موافق نیست.افزایش 6۰ درصدی حداقل حقوق کارمندان هم فعلا درک 

میسیون تلفیق مطرح شده و باید در صحن علنی هم رای بیاورد.
بر این اســاس ممکن است دیگر نمایندگان با این افزایش موافقت نکنند. به 
خصوص که حداقل حقوق کارگران نهایتا یک میلیون زیاد شود و حداقل حقوق 

کارمندان دو میلیون تومان.
 البته دولت هم بارها اعلام کرده که بودجه توان افزایش حقوق بالای کارمندان 
را ندارد. البته تصمیم گیری در این خصوص بعد از این بر عهده مجلس اســت. 
مگر اینکه در جلسات کارشناسی بودجه، نمایندگان دولت بتوانند نظر نمایندگان 

مجلس را تغییر دهند.

نماینده سابق مجلس با تاکید بر اینکه اقتصاد ایران و 
ایرانیان باید اولویت عموم صاحب منصبان باشد، تاکید 
کرد: نمایندگان در تعامل با دولت و با فراخواندن تمامی 
دیدگاه های متفاوت علمی صاحب نظران، بودجه مطلوب 

ملت را تصویب کنند.
کمال الدیــن پیرموذن در گفت وگو با ایســنا، بــا ارزیابی عملکرد 
نمایندگان مجلس در بررســی لایحه بودجه سال آینده اظهار کرد: 
بی تردید بررسی دقیق و عالمانه لایحه بودجه سالانه و تصویب آن، 
مهم ترین و خطیرترین وظیفه نمایندگان مجلس است، اما آنچه این 
روزها از عملکرد کمسیون تلفیق و اظهارات پراکنده برخی از نمایندگان 
به گوش ملت می رسد خلق پول و افزایش بی رویه مالیات و حذف ارز 

۴2۰۰ تومانی و مواردی از این دست است.
وی با تاکید بر اینکه درصورت تصویب نهایی این موارد در سال آتی 
فقرا فقیرتر و غنی ها، پولدارتر می شــوند، تصریح کرد: آثار زیان بار و 

خسران آور خلق پول و افزایش لجام گسیخته نقدینگی و تورم و گرانی، 
اقشار متوسط و ضعیف جامعه را با مشکلات متعدد معیشتی مواجه 

می کند و در تنگنای فقر و فساد قرار می دهد.
نماینده ســابق مجلس ادامه داد: اگــر ارز دارو، نهاده های دامی و 
کالاهای اساسی حذف شود، اقشار آسیب پذیر جامعه تاب فشارهای 
زندگی را نخواهند آورد. بی شک با تعامل عزتمندانه با دنیا و افزایش 
ثروت ملی و صادرات و اقتصاد مولد می توان عالمانه اقتصاد بیمار کشور 

را جراحی کرد.
پیرموذن با بیان اینکه دارو، پفک نیست که افزایش نجومی قیمت آن 
اهمیتی نداشته باشد، تصریح کرد: این شرایط منجر می شود که رنج 
بیمار و بیمارداران بیشتر شود یا شرمندگی مردم برای ناتوانی در تامین 
نان سفره هایشان افزایش یابد و وظیفه دولت و مجلس همین است که 

اجازه بروز چنین اوضاعی را تحت هیچ شرایطی ندهد.
وی افزود: امیدوارم نمایندگان ملت به شکلی عالمانه و با بهادادن 
به ارتباط موثر با دنیا و افزایش ثروت ملی، فارغ از شعارها به داد ملت 
برسند؛ همانطور که اقصاد مولد آلمان و ژاپن با بهادادن به اقتصاد مولد 
و به روز از زیر خروارها خرابه جنگی بیرون آمدند و رشد کردند.نماینده 
ســابق مجلس در پایان اظهار امیدواری کرد: اگر چنین عمل کنیم 
ایران رشید اسلامی هم با بهادادن به اقتصاد مولد و رشد اقتصادی، 
افزایش کیفیت زندگی ایرانیان را شاهد خواهد بود. بنابراین نمایندگان 
بیش از پیش در تعامل بــا دولت و با فراخواندن تمامی دیدگاه های 
متفاوت علمی صاحب نظران،  بودجه مطلوب ملت را تصویب کنند. 
 امــروز اقتصاد ایــران و ایرانی باید اولویــت عموم صاحب منصبان 

باشد.

طبق تحلیل نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران، طی یک هفته 
اخیر علیرغم افزایش قیمت  طلا در بازارهای جهانی اما بازارهای داخلی 
روندی ریزشی به خود دیده است؛ در حقیقت افزایش قیمت اونس 
جهانی نتوانست مانع از کاهش قیمت  سکه و طلا در بازارهای داخلی 
باشد و بر این اساس سکه و طلا مجدد ارزان شد؛ این در حالیست که 

طی یک هفته اخیر حباب سکه تغییرات زیادی داشته است.
محمد کشتی آرای در رابطه با وضعیت یک هفته اخیر بازار سکه و طلا داخلی به ایسنا، 
گفت: در هفته ای که گذشت، دو عامل جهانی سبب تغییرات قیمت طلا در بازارهای 
جهانی شد. افزایش قیمت نفت و تغییرات سیاسی در بحران اوکراین تاثیر خود را بر روی 
ارزش دلار در بازارهای جهانی داشت و قیمت اونس جهانی بطور متوسط در طول هفته 
)تا آخرین معاملات روز گذشته/پنجشنبه( 12 دلار افزایش یافت. این در حالی بود که در 
هفته پیش از آن، هر اونس طلای جهانی حدود ۵۰ دلار کاهش قیمت پیدا کرده بود. 
بنابراین تغییرات سیاسی و اقتصادی جهانی منجر به این افزایش قیمت اونس جهانی 
در طول یک هفته اخیر شد.  نایب رئیس اتحایه طلا و جواهر تهران ادامه داد: از سوی 
دیگر تغییرات نرخ ارز به  عنوان شــاخص عمده قیمت گذاری بر روی سکه و طلا در 
بازارهای داخلی تاثیر بسیاری در قیمت سکه و طلا داشته و سبب شد که افزایش قیمت 
اونس جهانی نتواند عاملی بر افزایش قیمت سکه و طلای داخلی باشد. در هفته ای که 
گذشت، نشانه ها و اخبار مثبت پیرامون مذاکرات وین و مهمتر از آن، آزادسازی بسیاری 
از منابع مالی ایران که وارد کشور شد و همچنین مدیریت بانک مرکزی در کنترل نرخ 
ارز، باعث شد نرخ ارز در تمام بازارها از جمله بازار متشکل ارزی، سامانه نیما، بازار ارز 

آزاد و... با کاهش همراه باشــد. طی یک هفته اخیر هر دلار آمریکا حدود 7۰۰ تومان 
کاهش داشت که رقم قابل توجهی است.وی تاکید کرد: همین کاهش نرخ ارز منجر به 
تغییرات کاهشی در بازار سکه و طلا داخلی شد و همانطور که اشاره شد، افزایش قیمت 
اونس جهانی طلا مانع کاهش قیمت سکه و طلا نشد و عامل نرخ ارز تاثیر بیشتری 
در قیمت سکه و طلا داشت.عضو هیات مدیره اتحادیه طلا و جواهر تهران، در رابطه 
با تغییرات قیمت سکه و طلا طی یک هفته اخیر و آخرین قیمت های معاملاتی هفته 
)روز پنجشنبه(، اظهار کرد: هر قطعه سکه تمام طرح قدیم دیروز )پنجشنبه( در آخرین 
معاملات بازار 11 میلیون و 9۵۰ هزار تومان بود که با حدود 2۰۰ هزار تومان کاهش 
هفتگی مواجه بود. سکه طرح جدید نیز در آخرین معاملات روز گذشته 12 میلیون و 
8۵ هزار تومان معامله شد که نسبت به ابتدای هفته 16۵ هزار تومان کاهش قیمت 
داشت. در پایان هفته نیم سکه نیز شش میلیون و 7۰۰ هزار تومان دادوستد شد و بدین 
ترتیب نسبت به ابتدای هفته بطور متوسط 1۰۰ هزار تومان ارزان تر شده و ربع سکه 
با افت ۵۰ هزار تومانی به سه میلیون و 7۵۰ هزار تومان رسیده است. سکه های یک 
گرمی بانک مرکزی اما با توجه به تقاضای بازار بر روی این قطعه سکه، در این هفته 
تغییری نداشته و همچنان دو میلیون و ۳۰۰ هزار تومان قیمت دارد.کشتی آرای افزود: 
قیمت هر مثقال طلا آب شده که مبنای معاملات طلا در کشور است، بطور متوسط 76 
هزار تومان هر مثقال طلا کاهش داشته و در آخرین معاملات هفته پنج میلیون و 2۴6 
هزار تومان دادوستد شد. هر گرم طلای 18 عیار نیز بطور متوسط در این هفته 18 هزار 
تومان کاهش قیمت داشته و به یک میلیون و 211 هزار تومان در آخرین معاملات هفته 
رسیده است.  نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران با بیان اینکه حباب سکه در طول 
هفته ای که گذشت، با توجه به افزایش قیمت اونس جهانی و کاهش نرخ ارز در داخل، 
تغییرات بسیاری را در روزهای مختلف هفته داشته است، گفت: حباب سکه در اواسط 
هفته به 8۰ هزار تومان که پایین ترین حد آن بود، رسید اما در سایر روزها سکه برای 
کاهش قیمت مقاومت داشت، حباب آن هم نوسان های افزایشی داشت؛ در مجموع  بر 
اساس آخرین معاملات هفته، حباب سکه در محدوده 2۰۰ هزار تومان قرار گرفت.وی 
خاطر نشان کرد: با توجه به نزدیک شدن به روزهای پایانی سال و ایام نوروز و از سوی 
دیگر با توجه به اینکه برخی افراد سکه را با قیمت ها بالاتر از قیمت فعلی بازار خریداری 
کرده اند، نسبت به عرضه مقاومت دارند، بنابراین عرضه به بازار و فروش توسط مشتریان 
کمتر است؛ فلذا به اعتقاد بنده متناسب با کاهش نرخ ارز، هنوز قیمت انواع سکه کاهش 

نداشته  و در نتییه همچنان انواع قطعات سکه دارای حباب هستند.

دبیر دوم کمیسیون کشاورزی مجلس: پیرموذن: 

 تهاتر نفت در برابر محصولات کشاورزی 
را ادامه می دهیم

افزایش ۶۰ درصدی حقوق سال آینده!

 دارو، پفک نیست که 
افزایش نجومی قیمت آن اهمیتی نداشته باشد

قیمت سکه و طلا دوباره کاهش یافت

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس با انتقاد از طرح پرداخت 
وام ۵۰میلیون تومانی بدون ضامن، گفت: وقتی بانک ها منابع 
لازم را ندارند چرا باید مجبورشان کنیم از محل خلق پول به مردم 

وام بدهند تا در نهایت تورم هم تشدید شود؟
به گزارش اقتصادآنلاین، غلامرضا مرحبا ســخنگوی کمیسیون اقتصادی 
مجلس، با اشــاره به برنامــه دولت جهت پرداخت وام بــدون ضامن خرد به 
متقاضیان، توضیح داد: بحث وام های بدون ضامن به هیچ عنوان به این شکلی 
که گفته شده نیست، مگر بانک منابع نامحدود دارد که هرکسی دلش خواست 
برود و بانک وام را در اختیارش قرار دهد؟ اصلا چنین چیزی امکان پذیر نیست.

وی افــزود: واقعا نمی دانم چرا دولت چنین تصمیمی گرفت و اعلامش کرد، 
اصلا تصمیم درستی نیست. مجلس هم نمی تواند ورود کند و به بانک ها بگوید 
هرکسی ۵۰ میلیون تومان وام خواست بی برو برگرد پرداخت کنید، چنین طرحی 
به منابع بسیار گســترده ای نیاز دارد که در حال حاضر بانک ها این منابع را در 

اختیار ندارند. 
بانک این حجم از منابع را چطور تامین کند؟

نماینده مردم آستارا در مجلس تاکید کرد: آقای حسینی معاون بانک و بیمه وزیر 
اقتصاد هم روز گذشته توضیح دادند که منظور دولت این نبوده که هرکسی دلش 

خواست وام بگیرد می تواند اقدام کند، چنین چیزی ممکن نیست.
این نماینده مجلس یادآور شد: همین حالا بانک ها به دلیل کمبود منابع اقدام به 
اضافه برداشت از بانک مرکزی می کنند تا امورات جاری خود را بگذرانند. در واقع 

بانک ها با این  کار ۳۴درصد جریمه پرداخت کرده و یا اینکه از بازار بین بانکی با 
نرخ بهره 2۵درصدی اقدام به خرید پول می کنند تا بتوانند هزینه های جاری خود 
را تامین کنند ، در چنین شرایطی که نمی توان انتظار داشت بانک بدون حساب 

و کتاب تسهیلات بدهد.
وی افــزود: بانک نمی تواند از هر منابعی دســت به پرداخت وام کند، چرا که 
فقط منابعی که به آن سود تعلق می گیرد می تواند محلی برای ارائه تسهیلات 
باشد. برای مثال از محل حســاب جاری مردم که نمی توان اقدام به وام دادن 
کرد! بانک تنها از محل سپرده هایی که به آنها سودی تعلق می گیرد می تواند به 
متقاضیانی که حائز شرایط هستند وام پرداخت کند.مرحبا بیان کرد: همین حالا 
بانک ها در ماه های پایانی سال با کسری منابع مواجه هستند، خیلی از شعبه ها نیز 
ترازنامه های درستی ندارند و اصطلاحا حسابشان تراز نیست و کمبود منابع دارند.
وی گفت: همین تصمیمات است که باعث می شود بانک ها خلق پول می کنند 

و به تورم دامن زده می شود!
پس تکلیف تورم چه می شود؟

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس به اقتصادآنلاین گفت: دولت محترم 
از یک طرف وعده داد سیاســت های ضدتورمی را در دستور کار قرار دهد و از 
طرفی هم به بانک ها می گوید باید وام بدهید. این در حالیست که نه نرخ بهره و 
نه اندوخته قانونی و جریمه ها را تغییر می دهد، خب با چنین شرایطی بانک ها از 

کجا بیاورند و به مردم وام بدهند؟
وی ادامه داد: همه مردم نیازمند هستند و حتما به این ۵۰ میلیون تومان احتیاج 

پیدا می کنند، هیچ بانکی در هیچ کشوری این امکان را ندارد که به همه مراجعان 
تســهیلات پرداخت کند. باید توجه داشت که اجرای این طرح به لحاظ فنی 

غیرممکن است.
همین تصمیمات تورم را ۵۰ درصدی کرد!

مرحبا ضمن اشــاره به وضعیت بانک ها در روزهای پایانی سال، عنوان کرد: 
نباید فراموش کرد که معمولا و طبق روال همه ساله، مردم در هفته های پایانی 
سال پول خود را از بانک بیرون می کشند و اقدام به خرید لوازم منزل و یا خودرو 
و... می کنند. کارخانجات و شرکت ها نیز جهت پرداخت مطالبات و یا نوسازی 
ماشین آلات و... اقدام به برداشت منابع از حساب کرده و دست بانک ها بیش از 
پیش خالی می شود. این نماینده مجلس افزود: البته بانک با بانک فرق می کند اما 
در چنین شرایطی ما نمی توانیم بانک را مجبور به ارائه تسهیلات از محل منابعی 
که وجود خارجی ندارند بکنیم. معنای چنین تصمیمی دقیقا همان خلق پولی است 

که تورم ۵۰ درصدی را برای ما به ارمغان آورده است.
وام، محل درآمد بانک است!

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس توضیح داد: اتفاقا بانک از پرداخت وام 
بسیار استقبال می کند چرا که سودآوری خوبی برای بانک ها دارد اما همانطور که 
اشاره شد باید منابعی برای چنین اقداماتی وجود داشته باشد وگرنه امکان پذیر 
نیست. بانک ها که از محل قبوض آب و برق یا وصول چک  و کارمزد گرفتن که 
درآمد کسب نمی کند، بانک دو راه برای درآمدزایی دارد؛ یا از محل خرید و فروش 
ارز و یا اینکه تسهیلات پرداخت کند و از محل سود آنها درآمدی را کسب کند.

وی افزود: حالا بدون ضامن یا با ضامن بودن این تسهیلات بحث دیگری است 
که اصلا فعلا مطرح نیست زیرا منابعی برای تخصیص منابع در دسترس نیست. 
مرحبا با اشاره به بدهی دولت به بانک ها، گفت: البته راه دیگری هم هست؛ 
دولــت بیاید و بدهی خود به بانک ها را پرداخت کند یا اینکه اندوخته قانونی را 
کاهش دهد تا دســت بانک بازتر شود، در این صورت می توان از بانک انتظار 

داشت که در راستای پرداخت وام اقدام کند.
او ادامه داد: در حال حاضر بانک ها دست به دامان کسبه می شوند تا سپرده های 
خود را به شعبه آنها بیاورند تا کمی منابع به بانک تزریق شود، در چنین شرایطی 

آقایان مصاحبه های غیراصولی کرده و به بانک ها دستور پرداخت وام می کنند.
نماینده مردم آســتارا در مجلس با انتقاد از سخنان وزیر اقتصاد یادآور شد: ما 
نمی توانیم روسای بانک ها را تهدید به اخراج کنیم، چنین منطقی در سال 1۴۰۰ 
نمی تواند برای اجرای یک کار فنی جوابگو باشد. حتی اگر همه مدیران اخراج 
شوند بازهم مشکل سر جای خودش باقی خواهد ماند و گرهی از کار باز نمی شود.

می خواهند بانک را به روز بورس دربیاورند
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس ضمن یادآوری وضعیت نامطلوب بازار 
سرمایه، به اقتصادآنلاین گفت: بنده شخصا از وجود اراده ای در دولت برای اجرای 
چنین برنامه ای مطلع نبودم، دقیقا این بلا سر بازار سرمایه آورده شد و بورس را 
به این روز انداختند، الان هم می خواهند بانک ها را به روز بازار سرمایه درآورند. 

مرحبا در پایان خاطرنشان کرد: دولت می خواهد شب عید به مردم سرویس 
بدهد کار بسیار خوبی هم هست اما این چه روشی است که انتخاب کرده اند؟

بانک ها پول برای  پرداخت وام ندارند
ادعای سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس؛
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